



Journal of Foreign Legislation and Comparative Law. -2024

ISSN 1991--3222

URL - <http://jzsp.jes.su>

All right reserved

No. 4 Volume 20. 2024

Alternative Models of Constitutional Control

Rovshan Ismailov

*Constitutional Court of the Republic of Azerbaijan
Baku, Azerbaijan*

Abstract

The article analyzes models of constitutional control and criteria for their identification, taking into account the experience of their evolution and the variety of characteristics at the present time. In addition to the existing basic control models (diffuse and centralized), it is also proposed in legal thought to identify alternative models and their classification criteria. This allows us to explore the problem of constitutional control without focusing on the dominant approach to the classification of models based on whether control is carried out by a specialized constitutional court or a court of general jurisdiction.

The purpose of the study is to give an idea of the construction of constitutional control models without connection only with the identification of the main models, allowing one to analyze the classification criteria that reveal the goals that give constitutional control its *raison d'être*.

The research used the dialectical method of cognition, general scientific methods of systematicity, modeling, analysis and synthesis, as well as special legal methods — comparative legal, historical and legal, etc.

Based on the results of the analysis, it was concluded that models of constitutional control are evolving, emphasizing the tendency of their convergence. In systems that were originally centralized, elements characteristic of the diffuse model can be applied; control, exercised only in the form of concrete verification of the constitutionality of normative acts, may over time be characterized by qualities inherent in abstract control.

Keywords list (en): constitutional control, diffuse model, centralized (continental) model, convergence of systems, concrete and abstract constitutional control, a priori control, a posteriori control, control of the constitutionality of the law outside its application and in connection with the application of the law

Date of publication: 29.08.2024

Citation link:

Ismailov R. Alternative Models of Constitutional Control // Journal of Foreign Legislation and Comparative Law. – 2024. – V. 20. – No. 4 C. 60-70 .

URL: <https://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-149/>. DOI: 10.61205/jzsp.2024.4.4

No orders found

Альтернативные модели конституционного контроля

Исмаилов Ровшан Рагим оглы

Конституционный Суд Азербайджанской Республики

Баку, Азербайджан

Аннотация

С учетом эволюции и многообразия характеристик в статье анализируются модели конституционного контроля и критерии их выделения. Помимо существующих основных моделей контроля (диффузной и централизованной) в юридической науке предлагается также выделять альтернативные модели и их классификационные критерии. Это позволяет исследовать проблему конституционного контроля, не делая акцент на доминирующем подходе к классификации моделей, базирующемся на том, осуществляется контроль специализированным конституционным судом или судом общей юрисдикции.

Цель исследования — дать представление о конструировании различных (не только основных) моделей конституционного контроля, позволяющее проанализировать классификационные критерии, раскрывающие цели, которые придают конституционному контролю его *raison d'être*.

В рамках исследования применялись диалектический метод познания, общенаучные методы системности, моделирования, анализа и синтеза, а также специальные юридические методы (сравнительно-правовой, историко-правовой и др.).

Вывод. Модели конституционного контроля эволюционируют, акцентируя тенденцию их конвергенции. В системах, изначально являвшихся централизованными, могут быть применены элементы, характерные для диффузной модели; контроль, осуществляемый только в форме конкретной проверки конституционности нормативных актов, может со временем характеризоваться качествами, присущими абстрактному контролю.

Ключевые слова: конституционный контроль, диффузная модель, централизованная (континентальная) модель, конвергенция систем, конкретный и абстрактный конституционный контроль, контроль *a priori*, контроль *a posteriori*, контроль конституционности закона вне его применения и в связи с применением закона

Дата публикации: 29.08.2024

Ссылка для цитирования:

Исмаилов Р. Альтернативные модели конституционного контроля // Журнал зарубежного законодательства и сравнительного правоведения. – 2024. – Т. 20. – №

4 C. 60-70 . URL: <https://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-149/>. DOI:
10.61205/jzsp.2024.4.4

User code: 0; Download date: 02.11.2024; URL - <http://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-149/> All right reserved.